
V Soběslavi 24.3.2019
O neplodném fíkovníku

Lk 13,1-9
3. neděle v postu

1. čtení: Lk 13,1-5   ...Nebo si myslíte, že těch osmnáct, na které spadla věž v Siloe a zabila je, byli větší 
viníci než ostatní obyvatelé Jeruzaléma? Ne, pravím vám, ale nebudete-li činit pokání, všichni právě tak 
zahynete." ...

kázání: Lukášovo evangelium 13,6-9    "Jeden člověk měl na své vinici fíkovník; přišel si pro jeho ovoce, 
ale nic na něm nenalezl. Řekl vinaři: `Hle, už po tři léta přicházím pro ovoce z tohoto fíkovníku a nic 
nenalézám. Vytni jej! Proč má kazit i tu zem?´ On mu odpověděl: `Pane, ponech ho ještě tento rok, až jej 
okopám a pohnojím. Snad příště ponese ovoce; jestliže ne, dáš jej porazit´."

Bratři a sestry,
to to letí. Už je třetí neděle v postu. Za 4 týdny jsou Velikonoce. Tak jak Vám ten půst jde? Minulou Neděli 
jsem se ptal na to samé. Jak se Vám daří využít, prožít tento zvlášť hodně moc vyjímečný čas? Nevím, jak 
jste na tom vy, ale mě osobně napadají odpovědi jako: No, nic moc, těžko, není to ještě úplně ono, duchovně
zbožný hrdina ze mě ještě není. To jsou takové moje výmluvné odpovědi, které vlastně mají znamenat: 
Nedaří se mi to vůbec. Jo, bylo by to hezké prožívat tenhle zvlášť hodně moc vyjímečný čas nějak s Pánem 
Bohem, ale upřímně, kašlu na to. Ale zase, je neděle a já su v kostele, tak snad alespoň tady se něco stane. 
Možná to máte podobně, možná vůbec ne. Tak se omlouvám, že zase kážu hlavně sám sobě.

A ještě za jednu věc se omlouvám. Už druhou neděli se Vás ptám, jak Vám to v tomhle zvlášť hodně moc 
vyjímečném čase jde. A ono v té otázce už je, může být schovaná taková výčitka. No, cos udělal, aby to bylo
lepší? Kolik času a energie jsi tomu věnoval? Nic moc, co? Měl by ses napravit. Měl bys, měl bys, měl 
bys...ale co vlastně?No přece činit to pokání. Jak to říkal Ježíš. Jen se koukněte na ty chudáky, který nechal 
Pilát povraždit jenom proto, že byli ve špatný čas na špatném místě. O to horší to s těma galilejskýma 
poutníkama, které nechal Pilát povraždit je, že byli ve správný čas na správném místě. Vlastně šli v neděli 
do kostela. Co lepšího měli dělat, než jít ve správný čas na správné místo? Děkovat Pánu Bohu za to dobré? 
A skončili špatně. A co ti chudáci, na které spadla ta věž? Ježíš říkal: Myslíte, že to byli horší lidi než 
ostatní, že se jím tohle stalo? Vůbec ne. Nehodnoťte, jak dobří nebo špatní ostatní jsou. Ale vemte to jako 
výzvu, jako varování. Jestli nebudete činit pokání, jste na tom úplně stejně. I když ještě žijete, jste chodící 
mrtvoly. A to je síla, tohle říká ten milý, hodný, laskavý Ježíš. Nebudete li činit pokání, všichni právě tak 
zahynete. Jestli to myslíte s Ježíšem doopravdy vážně, tak tady bacha. Tady jde o život. Neměli bychom do 
prčic přece jenom začít činit to pokání? Podle Ježíše je za pět minut dvanáct. Možná už lehce po dvanácté.

Tak rychle, sem s tím. Jak se to dělá? Co mám dělat, abych činil pokání? Co vlastně dělám blbě? V čem se 
mám změnit? Jak se mám změnit? Jestli jde o život, udělám cokoli. A co když jde taky o život mých dětí? To
udělám úplně cokoli. Tak co mám teda dělat? No? Něco asi jo. Něco je asi špatně. ...

Potom jim pověděl toto podobenství. Jeden člověk měl na své vinici fíkovník. Co? Tady jde prý o život a 
Von si začne povídat vo nějakým fíkusu? No jo, protože v tom příběhu, podobenství to všechno je. Takže, 
jeden člověk měl na své vinici fíkovník. 
Počkat, je to podobneství, farář v kostele pořád do kola opakuje, že podobenství je taková hádanka. A tím 
klíčem k rozluštění je vždycky otázka: Kdo v tom příběhu mám být já. Takže pozor.
Jeden člověk (že by já?) měl na své vinici fíkovník. Co dělá fíkovník na vinici? Na vinici má být víno. Asi to
nebyl úplně profesionální vinař. Taky se tam píše, že na tu práci na vinici měl vlastně najatýho člověka (že 
by mě?). Takže pan majitel chce mít vinici ale taky fíkovník. Pěkně pohromadě. Protože člověk si tak chodí 
po tom vinohradu, pořád ochutnává ty hrozny. A to pak příjde vhod malá změna. Třeba fík. No a zrovna je 
čas fíků. Takže se jde s košíkem na fíky. Ať si pochutnají i děcka a manželka. A nic. Žádné fíky, ani jedeiný 
fíček. Doprčic, ale tohle je už já nevim po kolikátý. Ten hloupej strom si tady stojí a nic. Tohle už je snad 
třetí rok, kdy z něj nic není. Úroda je v těch krajích dvakrát ročně. Takže už pošesté jde ten vinař a fíkař 
amatér s košíkem pro fíky a nic. Fíkovník si tam stojí pořád jak tvrdý Y. Nic nedělá, nic neříká, nefíkuje.  
Tak to se nedivte, že už toho má dost. Už po šestý za sebou a ani fíček. Úplně ho vidím..v tom kloboučku, 



pan majitel, možná s nářadím z Lídlu si jde hrát na vinaře a fíkaře. Zatím je to taková milá komediální 
scénka. A milý fíkovník si tam stojí pořád jak tvrdý Y. Nic nedělá, nic neříká, nefíkuje.
A teď se příběh trošku mění. Vytni jej. Proč má kazit i tu zem. A rázem jde milému fíkovníku o život. Až do 
teď to nevadilo, teď už jo. Počkat, počkat, počkat. Fíkovníku jde o život. V tom vyprávění před tím šlo taky 
o život ale nám. Že bych já mohl být tím fíkovníkem? Vždyť nedělám nic špatně. Jenom si tak žiju, nikomu 
neubližuju, chodím si do práce, starám se o svý, nikomu jsem nic špatnýho neudělal? No, to ten strom taky 
ne. Ale co udělal dobrýho? Kolik fíků z něj bylo? Přece je to fíkovník. Ten si nemá jen tak být, jen tak stát, 
nic nedělat. Má nést plody. Já mám nést plody? Já mám tady na světě k něčemu dorýmu být? No, asi jo. 
Jinak seš k ničemu. Jinka kazíš i tu zem. Ostatní to od Tebe chytí. A když si všichni jenom budou žít ty svoje
životy a do ničeho se nebudou plést a budou to ti slušní lidé, svět půjde do háje. Takže, milej fíku, máš 
smůlu. Seš mrtvej. Vitni jej.
A já s tím fíkovníkem začínám soucítit. Tak co má jako dělat, chudák. A třeba by i chtěl a ono to prostě 
nejde. Copak je to jeho chyba? Čí je to chyba? To je jedno. Fíky nejsou, strom nebude. Jseš na světě k 
ničemu? Seš mrtvej. Vytni jej.
A najednou se ozývá někdo, kdo mi byl do té doby jedno. Ten pracant, ten najmutej člověk. Kterýmu to sice 
může být jedno, není to jeho vinice, není to jeho strom. Ale prostě má soucit. Pane, ponech ho ještě tento 
rok, až jej okopám a pohnojím... třeba...pak...možná...co? Dej mu ještě šanci, prosím. Udělám cokoli, budu 
tahat hnůj, budu chodit hnojem a ruce si do krve sedřu, aby ten strom ještě dostal šanci.
Je tu někdo, kdo má soucit, je tu někdo, kdo prosí a přimlouvá se. Je tu někdo, kdo má s tím budižkničemu 
stromem ještě naději. A milý fíkovník si tam stojí pořád jak tvrdý Y. Nic nedělá, nic neříká, nefíkuje.

Tak o čem ten Ježíšův příběh je. Je o mně? Jsem já ten budižkničemu strom, co si myslí, že nikomu 
neubližuje a jen si tak stojí...a přitom je k ničemu a ještě kazí zem? Nebylo by tu ostatním beze mě líp? A co 
s tím mám, můžu udělat? A tak stojím jak tvrdý Y a doufám, že je tu někdo, kdo za mě bojuje a má pro mě 
ještě naději. Přesně v téhle roli vidím sebe.

Ale možná to máte jinak. Daří se Vám, nesete dobré ovoce, jste na dobré cestě, jste ta dobrá réva...nesuďte 
nás fíky...mějte pro nás ještě naději, přimlouvejte se za nás. Tahejte se pro nás s hnojem, choďte hnojem, 
sedřete si, prosím, ruce do krve...

Je třetí neděle v postu. Je zvlášt hodně moc vyjímečný čas milosti..ještě žijeme, ještě dýcháme...a nestojí to 
za moc a my s tím nedokážeme nic udělat? Nebojte se. Někdo se za Vás přimlouvá a někdo za Vás už chodil
hnojem a ruce mu sedřeli do krve. Udělal a dál dělá první i poslední. Za čtyři týdny budeme slavit jeho 
vítězství v bolesti.

Jak to dopadne? Vyslyší majitel tu prosbu? Bude přímluvce opravdu to vše dělat? Pomůže to? Budou za rok 
fíky?

Nevíme...ale jde o život.


